
اقتصادی 6

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار:

ارائه پیش بینی سود و زیان شرکت ها از ۲۰ تیرماه الزامی است
گروه اقتصادی - مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار به ساز و کار جدید انتشار گزارش پیش بینی 
سود )زیان( شرکت ها اشاره کرد و گفت: مصوبه اخیر از تاریخ ۲۰ تیرماه و برای گزارش های مالی مربوط به سال مالی ۱۴۰۰ 

لازم الاجرا است.
»محسن انصاری مهیاری« مهمترین وظیفه مدیریت نظارت بر ناشران را نظارت بر افشای اطلاعاتی که از سوی ناشران 
در بازار سرمایه منتشر می شود، دانست و افزود: شرکت های ثبت شده نزد سازمان موظف هستند اطلاعات میان دوره ای و 
سالیانه خود را برای اطلاع سهامداران منتشر کنند. در این راستا با توجه به قانون بازار اوراق بهادار، وظیفه سازمان بورس صحت 
سنجی این اطلاعات است که در این میان از عمده ترین وظایف مدیریت نظارت بر ناشران، بررسی درستی این اطلاعات است.
وی در ادامه به بررسی پیشینه انتشار اطلاعات از سوی شرکت ها اشاره کرد و گفت: تا پیش از سال ۱۳۹۴، اطلاعات 
پیش بینی ســود )زیان( شــرکت ها به ســازمان بورس و اوراق بهادار ارسال می شد و کارشناسان واحد مدیریت نظارت بر 

ناشران، پس از بررسی اطلاعات مزبور، این گزارش ها را با انتشار در سامانه کدال به اطلاع عموم سهامداران می رساندند.
انصاری مهیاری در ادامه افزود: از تیرماه ۱۳۹۴ این روش تغییر کرد و اطلاعات مزبور توسط خود ناشران اوراق بهادار 
و به طور مستقیم روی سامانه کدال قرار می گرفت. از دی ماه ۱۳۹۶ و مطابق با دستورالعمل جدید سازمان بورس، افشای 
اطلاعات پیش بینی سود )زیان( به صورت اختیاری همراه با ارایه گزارش تفسیری شد و از این تاریخ دیگر ناشران، الزامی 

به انتشار گزارش پیش بینی سود نداشتند.
 مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس در ادامه به بررسی علل حذف پیش بینی عملکرد در سال ۱۳۹۶ اشاره کرد و افزود: 
موارد متعددی را می توان علت اخذ چنین تصمیمی دانست؛ یکی از این موارد، کاهش نقدشوندگی ناشی از توقف های طولانی 
مدت نمادها برای ارایه پیش بینی سود بود. در راستای اخذ چنین تصمیمی می توان موارد مهمی را برشمرد؛ یکی از این موارد 

کاهش نقدشوندگی بود که دلیل اصلی چنین رخدادی نیز در توقف های طولانی مدت نمادها برای ارایه پیش بینی ها بود.
به گفته وی، تغییرات مکرر مفروضات این پیش بینی ها در گزارش های پیش بینی، تجربیات بین المللی و عدم الزام به 
ارایه پیش بینی عملکرد از سوی بسیاری از کشورها، بی توجهی غالب سرمایه گذاران به تحلیل های ارایه شده توسط سایر 
نهادهای مالی و توجه صرف به پیش بینی ارایه شده از سوی ناشر و همچنین دید محتاطانه ای که بسیاری از ناشران به پیش 

بینی سود خود داشتند از جمله مواردی بود که نهاد ناظر اقدام به حذف اجبار برای انتشار این پیش بینی ها کرد.
مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس ادامه داد: تجربه سه ساله انتشار گزارش تفسیری به جای گزارش پیش بینی سود، 
برخی آسیب های این تصمیم را نمایان کرد. از سوی دیگر با توسعه بازار سرمایه؛ تعداد ناشران به بیش از ۷۰۰ شرکت رسیده 
است. فقط در سال ۱۳۹۹ بیش از ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار سهامدار جدید به بازار سرمایه وارد شده اند. در این شرایط نیاز بازار 

به ارایه اطلاعات پیش بینی سود )زیان( هر سهم ناشران، بیش از پیش احساس شد.
انصاری مهیاری افزود: در رویکرد جدید تاکید نهاد ناظر به اســتفاده از دانش فنی و تخصصی تحلیل گران بازار نظیر 
شرکت های مشاور سرمایه گذاری و ارزشگذاری سهام و همچنین مدیران صندوق های سرمایه گذاری و سایر تحلیلگران 
است. به گونه ای که علاوه بر ارایه پیش بینی سود )زیان( هر سهم توسط ناشران دسترسی های لازم در اختیار این تحلیل گران 
نیز قرار خواهد گرفت تا با توجه به ارائه کلیه مفروضات و برنامه های آتی زیربنای پیش بینی سود )زیان( هر سهم، پیش بینی 

سود )زیان( هر سهم برآوردی خود را به صورت مقایسه ای با اطلاعات منتشره توسط ناشران ارائه کنند.
مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس اعلام کرد: مصوبه اخیر از تاریخ ۲۰ تیرماه و برای گزارش های مالی مربوط به 
ســال مالی ۱۴۰۰ لازم الاجرا اســت، همچنین کارشناسان نظارت بر ناشران سازمان و بورس ها همانند سابق، نظارت دائمی 

خود بر عملکرد افشای اطلاعات ناشران را اعمال خواهند کرد.

گروه اقتصادی - وزیر نیرو با بیان 
اینکه ســهم فعلی برق هسته ای کشور 
یک هزار و ۵۰ مگاوات اســت، گفت: 
انتظار می رود تا ســال ۱۴۰۷، دو واحد 
یک هزار و ۵۰ مگاواتی یعنی واحدهای 
دوم و ســوم نیروگاه بوشهر یکی پس 
از دیگری فعال شــده و در مجموع دو 
هزار ۱۰۰ مــگاوات به ظرفیت فعلی 

افزوده شود.
»رضــا اردکانیــان« در صحــن 
علنی مجلس شــورای اسلامی، افزود: 
شورایعالی انرژی کشور در مهرماه سال 
گذشته ســند تراز تولید و مصرف گاز 
طبیعی کشور تا افق ۱۴۲۰ را تصویب 

کرد.
وی اضافــه کــرد: این شــورا با 
ریاست رئیس جمهوری برگزار شده 
و در صورت حضور نداشــتن رییس 
جمهــوری، معاون اول نشســت ها را 
برگزار می کند و دبیرخانه آن در سازمان 
برنامه و بودجه است و وزارتخانه های 
نفت، نیرو و سازمان انرژی اتمی و سایر 

دستگاه ها هم عضو آن هستند.
وی ادامه داد: در این ســند، سهم 
برق هســته ای در سبد انرژی کشور تا 
ســال ۱۴۲۰، ۸ هــزار و ۴۰۰ مگاوات 
تعیین شده است. اکنون یک هزار و ۵۰ 
مگاوات در دست بهره برداری است که 
انتظار می رود تا ســال ۱۴۰۷، دو واحد  
هــزار و ۵۰ مگاواتی یعنی واحدهای 

دوم و ســوم یکی پس از دیگری فعال 
شــده و در مجموع  دو هــزار و ۱۰۰ 
مگاوات به ظرفیت  فعلی افزوده شود.

وزیــر نیرو خاطرنشــان کرد: تا 
۱۴۱۵ نیــز دو واحــد دیگر در منطقه 
مکــران جمعا به ظرفیت ۲ هزار و ۱۰۰ 
مگاواتی کشور اضافه می شود و تا سال 
۱۴۲۰ نیز ۳ هزار واحد دیگر در منطقه 

مناســب ایجاد شده و تکلیف ۸ هزار و 
۴۰۰ مگاوات مورد تاکید ســند تراز و 

تولید روشن خواهد شد.

گروه اقتصــادی -رییس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و چین اظهار 
داشــت: پیش بینی می شود در صورت 
لغو تحریم ها میزان مبادلات دو کشور 
نســبت بــه ســال ۲۰۲۰ یک جهش 
دوبرابری داشته باشد. مجموع مبادلات 
دو کشــور در ســال ۲۰۲۰ حدود ۱۶ 
میلیارد دلار بود ولی این قابلیت را دارد 

که به مرز ۳۰ میلیارد دلار برسد.
مجیدرضا حریری در مورد روند 
تجارت ایران و چین اظهار کرد: مبادلات 
ایران و چین به دو قسم نفتی و غیرنفتی 
تقســیم می شــود. آمار مبادلات نفتی 
محرمانه اســت، هم وزارت نفت و هم 
خریدار چینی از ارائه آمار و ارقام دقیق 
پرهیــز می کنند. در بخش غیرنفتی نیز 
چین در طی چند سال اخیر حدود یک 
چهارم از صادرات غیرنفتی و واردات 
ما را دربرمی گرفت. در حال حاضر هم 
روابط تجاری ما با چین به روال ســال 
گذشــته بوده و تغییرات چندانی رخ 
نداده است.با توجه به چشم اندازی که 
از آینده و لغو احتمالی تحریم های نفتی 
در پی مذاکرات وین پیش بینی می شود 

اگر تحریم ها لغو شــود میزان مبادلات 
ایران و چین تغییر محسوسی نسبت به 
سال ۲۰۲۰ خواهد داشت؛ چراکه چین 
بزرگترین خریدار نفت ایران اســت و 
می تواند در رفتار تجاری ایران و چین 
را تحت تاثیر قرار دهد.در صورت لغو 
تحریم ها حتما گشایشــی در واردات 
هم ایجاد می شــود، وقتی به چین نفت 
بیشتری بدهیم فضا برای واردات بیشتر 
از چین هم آماده می شــود. رییس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و چین تصریح 
کــرد:  پیش بینی می شــود در صورت 
لغو تحریم ها میزان مبادلات دو کشور 
نسبت به ســال ۲۰۲۰ یک جهش دو 
برابری داشته باشد. مجموع مبادلات دو 
کشور در سال ۲۰۲۰ حدود ۱۶ میلیارد 
دلار بــود ولی این قابلیت را دارد که به 
مرز ۳۰ میلیارد دلار برسد.وی در ادامه 
افزود:  آمــار دقیقی از مبادلات ۵ ماهه 
دو کشور در دســترس نیست اما آمار 

مبادلات چند ماهه اول نمی تواند بیانگر 
میزان مبادلات دو کشور باشد چراکه در 
سه ماهه اول سال میلادی سه تعطیلات 
ســال نو از جمله سال نو میلادی، سال 
نو چینی و نوروز را داشــتیم. بنابراین 
نمی تــوان این بازه را مــلاک ارزیابی 
قرار داد.حریری در پاســخ به ســوالی 
در مــورد اولویت های وزارت صمت 
دولــت بعدی گفــت: وزارت صمت 
بخشی از مجموعه تیم اقتصادی دولت 
است، وزیر صمت به تنهایی خیلی مهم 
نیست بلکه یکی از حلقه های زنجیره 
اجرایی سیاســت  گذاری اقتصادی در 
حوزه  تولید و تجارت اســت. مهم تر 
این اســت که تیم اقتصادی دولت چه 
کسانی هستند و چقدر با هم هماهنگ 
هستند؛ آنچه در چند سال اخیر باعث 
آزار تجارت خارجی شد ناهماهنگی 
تیم اقتصادی دولت بود.وی افزود: اگر 
دیپلماسی  اقتصادی،  سیاست گذاری 

اقتصادی و سیاســت های پولی، مالی 
و بانکی ما مشــخص نباشد، نمی توان 
انتظار داشــت وزارت صمت ظرفیت 
حداکثــری از خود نشــان دهد. اگر 
تحریم ها برداشــته نشــود صادرات 
موفق نخواهد شــد  و همین وضعیت 
ادامه خواهد داشــت. اگر تکلیف ما با 
همســایگان و کشــورهایی که با آنها 
تنش داریم مشخص نشود بسیاری از 
بازارهای ما از دســت می رود بنابراین 
همه اینها تشکیل یک مجموعه می دهد.
رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
چین خاطرنشــان کرد: با شناختی که 
مــا کم و بیش از کســانی که می توانند 
در تیم اقتصادی دولت حضور داشــته 
باشــند می بینیم یک هماهنگی نسبی 
وجــود دارد. البته نمی توان گمانه زنی 
کرد که چه کســانی روی کار می آیند 
ولی بعضی از افراد در تیم آقای رییسی 
سبقه اقتصادی دارند که می توان رفتار 

اقتصادی آنها را حدس زد.وی در ادامه 
بیان کرد: آینده اقتصادی کشــور بیش 
از آنچــه به تیم اقتصادی دولت مربوط 
باشــد به تیم دیپلماسی مربوط است. 
سیاســت های بین المللی و دیپلماسی 
نیز چندان در اختیار دولت ها نیســت 
و شــورای عالی امنیت ملی و نظام در 
مورد آن نظر می دهنــد. اگر مذاکرات 
وین با موفقیت پیش برود آن وقت باید 
مطالباتــی را از تیم اقتصادی بیان کرد؛ 
اولویت اول که باید به آن فکر شــود، 
برنامه مدون، زمان بندی شــده و قابل 

اندازه گیری و پایش برای تورم باشد.

اردکانیان وزیر نیرو:

۲هزار و ۱۰۰مگاوات به تولید برق هسته ای کشور 
اضافه می شود

رییس اتاق ایران و چین:

احتمال جهش دو برابری مبادلات ایران و چین با لغو تحریم ها

گــروه اقتصادی-انتخابــات 
ریاست جمهوری با تمام فراز و نشیب 
هایش به پایان رسید،  مشارکت مردم 
برای تصمیم گیری آینده کشــور به 
دست خودشان رقم خورد و سر انجام 
حجت الســلام سید ابراهیم رئیسی با 
تعــداد ۱۷ میلیون و ۹۲۶ هزار و ۳۴۵ 
رای رئیس جمهور منتخب مردم ایران 
شــد و تقریبــا ۴۲ روز دیگر، دولت 
ســیزدهم رســما کار خود را شروع 

می کند.  
روزهــای بعد و حتــی قبل از 
انتخاب منتخب سیزدهم، هم حدس 
و گمان هایی از کابینه وی به میان می 
آمد. اما روز گذشــته حجت الاسلام 
رئیسی رئیس جمهور منتخب این طور 
عنوان کرد که حدسیات و لیست های 
منتشر شده صحت ندارد و بهتر است 
رســانه ها از گمانه زنی ها خودداری 
کنند. اما با این وجود برای بسیاری از 
آحــاد جامعه افراد حاضر در کابینه به 
ویژه تیم اقتصادی دولت ها مهم است.
کابینه فراجناحی  در دولت 

سیزدهم محقق می شود؟
فارغ از مشــخص شدن رئیس 
جمهور منتخب دولت سیزدهم، گمانه 
زنی هایی به ســرعت انتشار یافت که 
این مطالب حاوی  فهرستی از  افراد در 
کابینه پیشنهادی دولت جدید است؛ 
البته بسیاری معتقدند که کابینه ابراهیم 
رئیسی، ترکیبی از ۲ کابینه دولت نهم 
)احمــدی نژاد( اســت و گزینه های 
 مشــترکی در ایــن ۲ دولــت دیده 

می شود. 
برخــی معتقدند  هیــچ چهره 
اصلاح طلب، اعتدالی یا مســتقلی در 
ایــن گمانه زنی های کابینــه ای دیده 
نمی شود و باید دید که آیا شعار کابینه 

فراجناحی محقق می شود یا نه؟
دولت سیزدهم مربوط به 
یک جریان و جناح خاصی نیست
البته حجت السلام سید ابراهیم 

رئیســی کــه در جمع خبرنــگاران 
سخرانی داشــت، گفت: ما در آستانه 
تشــکیل یک دولت جدیــد، برنامه 
توســعه هفتم را بــا همکاری مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و مجلس، 
ان شــاءالله دنبال خواهیم کرد. دولت 
ســیزدهم مربوط به یــک جریان و 
جناح خاصی نیست. دولت و مدیران 
و همکاران با آن در سراســر کشــور 
،کسانی هستند که وطن دوست هستند 
و دغدغه مــردم و انقلاب را دارند و 
دغدغه آن ها رفع مشــکلات مردم و 

گرفتاری های معیشت آنان است. 
رئیسی ادامه داد: اینان در سراسر 
کشــور، همکاران ما خواهند بود؛ هر 
کس دلش برای مردم و انقلاب بتپد، او 
همکار ما در جای جای کشور خواهد 

بود.
 در این گزارش، به سراغ افرادی 
که برای حضــور در کابینه اقتصادی 
دولت ســیزدهم از آن ها نام برده شده 
است، می رویم و بیشتر  با عملکرد آنها  

آشنا می شویم.  
فرهــاد رهبر یکــی از نام 
های پیشــنهادی برای ریاست 
سازمان برنامه و بودجه کشور 
یکی از نام های پیشنهادی که برای 
ریاست سازمان برنامه و بودجه، بانک 
مرکزی، وزارت جهاد کشــاورزی، 
وزارت نفــت و وزارت اقتصاد از آن 
نام برده اند، فرهاد رهبر اســت. فرهاد 
رهبر دارای دکترای اقتصاد از دانشگاه 
تهران است و به مدت ۵ سال در دولت 
مرحوم هاشمی  رفسنجانی،  مدیرکل 
مرکز بررسی های اســتراتژیک نهاد 

ریاست جمهوری بود.
همچنیــن در دولــت هفتم نیز، 
معاون اقتصادی وزارت اطلاعات شد 
و البته در دولت احمدی نژاد، ریاست 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی را بر 
عهــده گرفت که بعــد از آن به مدت 
۶ ســال رئیس دانشگاه تهران بود در 

نهایت در ســال ۹۳، با حکمی از علی 
طیب نیــا، وزیر اقتصاد دولت یازدهم 
به عنوان عضو و نایب رئیس شورای 
راهبردی نظام مالیاتی کشور منصوب 
شد.او در چند ســال گذشته مشاور 
اقتصادی و دبیــر کارگروه اقتصادی 

آســتان قدس رضوی بوده و در کابینه 
انتخاباتی رئیسی حضور داشت که این 
روابط، احتمــال ورود  او را به کابینه 

دولت جدید  بیشتر می کند. 

چند گزینه بــرای تصدی 
وزارت اقتصاد در دولت آینده

برای سکانداری وزارت اقتصاد 
دولت آینده نیز، برخی گمانه زنی های 
دیگــر مطرح شــده کــه نام هایی از 
جمله شــمس الدین حسینی و احمد 

امیرآبادی از مهم ترین گزینه های بیان 
شده برای این وزراتخانه است.

شــمس الدین حســینی دارای 
مدرک دکتــرای اقتصــاد در بخش 

عمومــی و بین الملــل از واحد علوم 
و تحقیقــات دانشــگاه آزاد اســت. 
او در دولــت نهم و دهــم، وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی بوده و هم اکنون 
نیز در یازدهمین دوره مجلس شورای 
اســلامی، نماینده اســتان مازندران 

در حــوزه انتخابیه تنکابن، رامســر 
و عباس آبــاد اســت. در حال حاضر 
ریاست کمیسیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای سیاست های 

اصل ۴۴ قانون اساسی مجلس شورای 
اسلامی را بر عهده دارد.

 احمد امیرآبادی فراهانی نیز دبیر 
هیئت رئیســه مجلس دهم، نماینده 
دوره نهــم و دهم مجلس شــورای 
اسلامی و عضو کمیســیون برنامه و 

بودجه و محاســبات مجلس شورای 
اسلامی از حوزه انتخابیه قم در استان 
قم است. او عضو هیئت رئیسه شورای 
اسلامی شهر قم در دوره سوم شوراها 

بــود و  مجدداً در انتخابات دوره دهم 
مجلس شــورای اسلامی که در هفتم 
اسفند ۹۴ برگزار شد به عنوان نماینده 

اول از شهر قم به مجلس راه یافت.
نام ســید رضا فاطمی امین برای 

چندین وزارتخانه  تکرار شد 
ســید رضا فاطمی امین با سابقه 
اجرایی در صنایــع مختلف از گزینه 
جدی برای سکانداری وزارت صمت 
است؛ البته نام او برای وزارت اقتصاد 
و سازمان برنامه و بودجه هم پیشنهاد 
شده است. این مدیر با سابقه صنعتی، 
در کارنامه خــود عضویت در هیئت 
عامل ایدرو، مجری طرح نوســازی 
خودروهای فرســوده، مشاور رئیس 
جمهور، مشاور وزیر صمت و مشاور 
قائم مقام آستان قدس رضوی را دارد.
همچنین نام مهــرداد بذرپاش 
با کارنامه مدیرعاملی ســایپا و رئیس 
فعلی دیوان محاســبات نیز برای این 

سمت مطرح شده است.
چه کســانی برای وزارت 
نفت و نیرو در دولت ســیزدهم 

پیشنهاد شده اند؟
نام رستم قاسمی یکی از اسامی 
پر تکرار در لیســت پیشنهادی دولت 
سیزدهم به عنوان وزیر نفت است. او 
در دولت  احمدی نژاد به مدت ۲ سال 

یعنی از سال ۱۳۹۰، وزیر نفت بود.
دارای مدرک کارشناســی ارشد 
مهندســی عمران آمــوزش راه دور 
از دانشــگاه صنعتی امیرکبیر است و 
فعالیت نظامی خود را از ســال ۱۳۶۰ 
در سپاه پاسداران آغاز کرد که در طول 
جنگ ایران و عــراق، از اعضای این 
نهــاد بود. او از ســال  ۱۳۸۶ به مدت 
۴ ســال  فرماندهی قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا را بر عهده داشت.
آیا فتاح دوباره وزیر نیرو 

می شود؟  
یکی دیگــر از نام های پرتکرار 
در لیســت کابینه پیشــنهادی دولت 

سیزدهم، ســید پرویز فتاح است. نام 
او بــه عنوان وزیر پیشــنهادی نیرو و 
راه و شــهر ســازی ثبت شده است. 
او هم اکنون رئیس بنیاد مســتضعفان 
انقلاب اســلامی است و همچنین به 
عنوان یکــی از اعضای هیئت امنا در 
کمیته امداد امــام خمینی نیز فعالیت 

می کند.
فتاح دارای کارشناسی مهندسی 
عمران از دانشــگاه صنعتی شــریف 
و کارشناســی ارشد مهندسی صنایع 
از دانشــگاه صنعتی امیرکبیر اســت. 
فعالیت سیاسی فتاح از جهاد سازندگی 
در آذربایجان غربی شــروع شد و در 
سال ۱۳۵۹ در سپاه پاسداران فعالیت 
داشــته؛ البته در دولت دهم عهده دار 
ریاســت کمیته امام خمینی )ره( بوده 

است.  
 حجــت الله عبدالملکــی نیز به 
عنوان  ریاســت  دبیــر خانه مناطق 
ویژه اقتصادی، بانک مرکزی، وزارت 
اقتصــاد و  ســازمان برنامه و بودجه 
پیشــنهاد شــده؛ او دکترای اقتصاد از 
دانشگاه اصفهان دارد و از سال ۱۳۹۴ 
تا اکنون دبیر شــورای اقتصاد سازمان 
صدا و ســیمای جمهوری اســلامی 
ایران اســت.به مدت ۶ ســال معاون 
رئیس دانشــکده معارف اســلامی 
و اقتصاد دانشــگاه امــام صادق علیه 
الســلام از ســال ۱۳۹۰ بود و در بازه 
زمانی ۱۳۸۵ تا ۱۳۸۸ نیز سمت مشاور 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی را بر 

عهده داشته است.  
سخن پایانی 

با رویکردی که دولت سیزدهم  
مد نظــر گرفته، انتظار می رود افرادی 
که بر کرسی مدیریت وزارتخانه های 
مختلف تکیه می زنند، واجد شرایط و 
کار بلد در آن حوزه باشــند تا ســبب 
بروز مشکلات عدیده ای که اکثراً در 
اثر ضعف  اجرای مســئولیت به طور 

کامل ایجاد می شوند، نباشند.

روزهای بعد و حتی قبل از انتخاب منتخب سیزدهم، هم حدس و گمان هایی از کابینه وی به میان می آمد. اما روز گذشته حجت الاسلام 
رئیسی رئیس جمهور منتخب این طور عنوان کرد که حدسیات و لیست های منتشر شده صحت ندارد و بهتر است رسانه ها از گمانه 
زنی ها خودداری کنند. اما با این وجود برای بسیاری از آحاد جامعه افراد حاضر در کابینه به ویژه تیم اقتصادی دولت ها مهم است.

سبزي ماركت   
ريحون 
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انواع فرنگي جات 
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همراه با پيك رايگان
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کاربلدها به کار گرفته شوند؛

تیم اقتصادی احتمالی رئیسی
 چه کسانی هستند؟

برای بسیاری از مردم تیم اقتصادی دولت جدید قابل توجه و دارای اهمیت ویژه ای است.

گــروه اقتصــادی - نظرات 
فعالان تشــکل های اقتصادی کشور 
نشــان می دهد که اجرای قانون جدید 
چک توانسته است تا با حل بخشی از 
مشکلات آن ها موجب بهبود فضای 

کسب و کار شود.
قانون جدید چک در سال ۹۷ به 
تصویب مجلس رسید و در تدوین متن 
آن تلاش شــد تا قواعد حقوقی مبادله 
چک به گونه ای تنظیم شود تا جایگاه 
چک به عنوان یک ابزار پرداخت مهم 
در میان فعالان اقتصادی، تقویت شود.

با اجرایی شــدن بخش هایی از قانون 
جدید چک از ســال ۹۷ به مرور نتایج 
اجرای این قانون مشخص شد و میزان 
صدور چک بلامحل در سال های پس 
از اجرای این قانون با کاهشی محسوس 
همراه شد. علاوه بر این بخش مهمی از 
قانون جدید چک که شامل الزامی شدن 
ثبت اطلاعات چک هــای جدید در 
سامانه صیاد می شد نیز از ابتدای امسال 
به مرحله اجرا رسید و انتظار می رود در 
آینــده نزدیک نتایج اجرای این بخش 

از قانون نیز مشخص شود.در این میان 
توجه فعالان و تشکل های اقتصادی به 
عنوان ذی نفعــان اصلی قانون جدید 
چک از اهمیت زیادی برخوردار است 
و ارزیابــی آن ها از کیفیت اجرای این 
قانون و همچنین نتایج آن می تواند به 

تصمیم گیری مسئولان کمک کند.
نقش قانــون جدید چک در 

سالم سازی محیط کسب و کار
در این زمینــه بهمن عبداللهی، 
رئیس اتاق تعاون ایران درباره اجرای 
قانــون جدید چک در ســال تولید، 
پشــتیبانی ها و مانع زدایی هــا گفت: 
ممکن اســت که در نگاه اول این طور 
استنباط شود که قانون جدید چک کار 
را سخت می کند اما من اعتقاد دارم که 
قانــون جدید چــک در بلند مدت به 
نفع کســب و کارها عمل می کند زیرا 
فضای کســب و کار را سالم تر کرده و 
به شفاف شدن فعالیت های اقتصادی 
کمک می کنــد.وی همچنین معتقد 
است که اجرای قانون جدید چک در 
درازمدت به اســتحکام و کاربرد بهتر 

چک کمک می کند امــا بانک ها باید 
مساعدت بیشــتری به خرج دهند تا 
برخی عــوارض اجرایی قانون جدید 

چک کاهش پیدا کند.
رئیس اتاق تعاون ایران با اشــاره 
به مزیت های قانون جدید برای کسب 
و کارها خاطر نشــان کرد: بزرگترین 
مزیت قانون جدید چک این است که 
با افزایش قابلیت چک، اســتفاده از آن 
را افزایــش می دهد زیرا تا پیش از این 
قانون هرکسی می توانست چک بگیرد 
و صــادر کند و هیچ نظارتی هم بر این 
موضوع نبود.عبدالهی همچنین الزامی 
شدن ثبت اطلاعات چک های جدید 
در ســامانه صیــاد را موجب افزایش 
اطمینان گیرندگان چک می داند زیرا با 
ثبت سیستمی چک ها هم امکان نظارت 
بانک مرکزی بر مبادلات چکی فراهم 
می شــود و هم گیرندگان می توانند از 
وضعیت اعتبــاری صادرکننده چک 

مطلع شــوند.وی توضیح داد: گیرنده 
چک با مشــاهده ســابقه صادرکننده 
چک متوجه می شود که آیا اساساً فرد 
صادرکننده چک توانایی نقد کردن مبلغ 
چکی را که صادر کرده اســت دارد یا 
خیر که این موضوع موجب می شود تا 
گیرنده چک با اطمینان خاطر بیشتری 
چک را دریافت کند. در نتیجه این امر 
اعتمــاد دو جانبه ای بین صادرکننده و 
گیرنده چک ایجاد می شود که می تواند 
به تسهیل امور کسب و کار کمک کند.
کاهش چک های برگشتی با 

اجرای قانون جدید چک
علاوه بر اتاق تعاون یکی دیگر از 
تشکل های اقتصادی که به طور ضمنی 
از قانون جدید چــک حمایت کرده 
خانه صنعت، معدن و تجارت ایران نام 
دارد. آرمــان خالقی، قائم مقام دبیرکل 
این تشــکل نیز با بیــان اینکه معضل 
چک های برگشتی موجب زیر سوال 

رفتن اعتبار چک شده بود، معتقد است 
که بانــک مرکزی قصد دارد با اجرای 
قانون جدید چــک به نوعی اعتبار از 
دست رفته چک را برگرداند و از صدور 
چک های برگشتی جلوگیری کند.وی 
درباره تأثیر منفی چک برگشــتی بر 
عملکرد بنگاه هــای اقتصادی گفت: 
چک برگشــتی به این معنا است که با 
یک برگ کاغذ، کالا و اعتباری از یک 
بنگاه خارج می شود اما به ازای آن هیچ 

چیزی به بنگاه بر نمی گردد.
قائــم مقام دبیرکل خانه صنعت، 
معــدن و تجــارت ایــران دربــاره 
راهکارهــای قانون جدید چک برا ی 
کنترل چک های برگشتی خاطر نشان 
کرد: با اجرای قانون جدید چک نوعی 
کنترل دو ســویه در حال اتفاق افتادن 
است به این صورت که اگر کسی چکی 
را صادر کند باید در سامانه صیاد ثبت 
کند و گیرنده هم باید تأیید کند. بر این 

اســاس گرچه فرایند صدور چک به 
نوعی درگیر بوروکراســی می شود اما 
در عمل اطمینان را بین مبادله کنندگان 

افزایش می دهد.
بهبود نقدشوندگی چک پس 

از تصویب قانون جدید
اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی تهران یکــی دیگر از 
تشکل های اقتصادی است که حسن 
فروزان فرد، رئیس کمیسیون حمایت 
قضائی و مبارزه با فســاد اتاق تهران از 
مزیت های اجرای قانون جدید چک 
حمایت کرده است. وی در خصوص 
نقــاط قوت این قانــون گفت: از نظر 
کمیســیون حمایت قضائی و مبارزه 
با فســاد اتاق تهران نقاط قوت خیلی 
مهمی در قانــون جدید چک وجود 
دارد کــه یکــی از مهم ترین آن ها نقد 
شوندگی بهتر و بیشتر چک های صادر 

شده است.

وی بیــان می کند کــه در قانون 
جدید چک، بانک هــا اجازه دارند به 
نمایندگــی از دارندگان چک به اندازه 
کسری مبلغ چک به سایر حساب های 
صادرکننده چک بلامحل دسترســی 
پیداکنند. اقدامی که اگر اجرایی شود، 
می توان نقدشــوندگی چک به عنوان 

یک ابزار معاملاتی را افزایش دهد.
رئیس کمیسیون حمایت قضائی 
و مبارزه با فساد اتاق تهران توضیح داد: 
در یک تا دو دهه گذشته به واسطه عدم 
نقد شوندگی ناشی از برگشت خوردن 
چک ها مشکلاتی برای دارندگان چک 
ایجاد شــده بود در حالی که اگر بانک 
مرکزی از همان ابتدا به اطلاعات همه 
چک ها دسترسی داشت، می توانست با 
قاعده گذاری به پایبندی صادرکنندگان 
به پــاس کردن چک هــا کمک کند.

فروزان فرد درباره اجرای بهینه قانون 
جدیــد چک به گونه ای که به فعالیت 
کســب و کارها ضربه نزند نیز گفت: 
بیش از ۲۲ هزار شعبه بانکی در کشور 
وجود دارد که می بایست آموزش های 

لازم برایــی اجرای قانون به کارکنان و 
رؤســای شعب داده شود اما هم اکنون 
می بینیم کــه آموزش ها ناکافی بوده و 
متصدیان بانکی در شــعب مختلف 
رویه ثابتی نداشــته و بعضاً ســخت 
گیری های فراقانونی برای ثبت چک 

انجام می دهند.
موفقیت قانون جدید چک در 

حل مشکلات کسب وکارها
حمایت تشــکل های اقتصادی 
از مزیت های قانــون جدید چک در 
کنار آمارهای مختلف منتشر شده در 
خصــوص کاهش میــزان چک های 
برگشتی از موفقیت این قانون در حل 
مشکلات فضای کسب و کار حکایت 
می کنــد. با این وجود لازم اســت تا 
مسئولان بانک مرکزی بر اجرای قانون 
جدیــد چک نظارت کافی را داشــته 
باشند تا هم قانون به صورت کامل اجرا 
شود و هم اجرای قانون با وحدت رویه 
شبکه بانکی همراه باشد تا همه کسب و 
کارها بتوانند از مزیت های قانون جدید 

چک استفاده کنند.

حمایت تشکل های اقتصادی از مزایای قانون جدید چك
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